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Zusammenfassung  

Die Frage einer Sozialunion oder eines europäischen Wohlfahrtsstaates im Sinne weit reichender 
sozialpolitischer Kompetenzen und Maßnahmen von EU-Institutionen spielt im Rahmen des 
Prozesses der europäischen Integration eine untergeordnete Rolle. Im Beitrag wird anhand von 
Daten des „European Social Survey“  und mittels bivariater und multivariater Analysen 
untersucht, ob dies in Einklang steht mit den sozialpolitischen Erwartungen und Ansprüchen der 
Bürger: a) Fordern sie eine Verantwortung der Europäischen Union im sozialpolitischen Bereich 
(auch im Vergleich zu anderen Politikbereichen) ein und b) inwieweit (und warum) variieren 
diese Forderungen zwischen den Bürgern einzelner EU-Staaten bzw. c) zwischen bestimmten 
sozialen Gruppen innerhalb der Staaten. 

 

Who Actually Wants a Social Union? People’s Attitudes Towards a Shift of Social Policy 
Competences to the European Level 

Abstract 

The question of a European social union, or a European welfare state, in the sense of far reaching 
social-policy powers at the EU level, seems to be of minor importance in the process of European 
integration. Drawing on data from the “European Social Survey” and running bivariate and 
multivariate analyses, this article examines whether this development is compatible with citizens’ 
expectations and claims in the social policy domain. It asks the following questions: a) Do 
citizens demand responsibilities for the EU in this area (also compared to other policy areas) and 
b) how (and why) do the expectations and claims vary between citizens of individual EU member 
states and c) between social groups within these states? 

 


